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Contra la falta de paraula de l’Estat
Empresaris i alcaldes, ahir manifestant-se pels reiterats incompliments en l’execució de les obres a la B-40 ■ ACN
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Empresaris i alcaldes es mobilitzen farts dels retards en les obres de la B-40

Pugna legal

Recurs d’entitats per anul·lar la sentència

El govern al·lega al TSJC que és impossible aplicar el 25% de castellà
Gonzàlez-Cambray assumeix la responsabilitat de no imposar percentatges

Els comuns avalaran la mesura, mentre que Cs la porta a la fiscalia
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de Tamara
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La fiscalia manté
l’acusació a Adrià
Catasús per un cop
confús a un mosso
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Sense acord,
Catalunya
competirà
amb Aragó
pels Jocs
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no una candidatura
dels Pirineus
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Culminen quatre
anys de persecució
policial i judicial a
l’activista acusada
de terrorisme

L’organisme acorda
elevar tant sí com
no una candidatura
dels Pirineus als
Jocs d’hivern

El COE
escollirà
entre Aragó
i Catalunya

El Suprem
absol
Tamara
CarrascoNacional

El conseller d’Educació, Jo-
sep Gonzàlez-Cambray, va
respondre ahir a la inter-
locutòria del Tribunal Su-
perior de Justícia (TSJC)
que l’instava a executar la
sentència del 25% de cas-
tellà a les aules a partir
d’avui amb tot un nou
marc normatiu que expli-
cita el rebuig a l’aplicació
de percentatges en l’ense-
nyament de llengües. El
conseller dona compte al
tribunal de les diferents

iniciatives legislatives que
hi ha en marxa (el decret
llei que es convalidarà al
Parlament amb el suport
dels comuns; la nova llei
ad hoc sobre el català en
l’ensenyament que tirarà
endavant en el ple de la
setmana vinent amb el su-
port d’ERC, Junts per Ca-
talunya, el PSC i els co-
muns, i el decret de desen-
volupament del títol II, del
règim lingüístic del siste-
ma educatiu, de la llei
d’educació), a més d’estu-
dis i enquestes que radio-
grafien la situació de l’ús

lingüístic a les escoles i que
aporten evidències d’un
retrocés significatiu de
l’ús i la presència del català
en l’àmbit educatiu. Es

tracta d’informes del Con-
sell Superior d’Avaluació
del Sistema Educatiu
(Csase), el Síndic de Greu-
ges i el Centre de Recerca

en Sociolingüística i Co-
municació (CUSC).

Educació també infor-
ma el TSJC que va enviar
ahir al matí instruccions

als més de 4.500 centres
públics o sostinguts amb
fons públics adjuntant-hi
un qüestionari de set pre-
guntes –que es podrà res-
pondre amb una aplica-
ció– que servirà perquè el
departament determini,
abans del 30 de juny, si els
projectes lingüístics s’ade-
qüen al nou decret llei. Si
totes les preguntes, genè-
riques, de resposta binà-
ria, es responen amb un sí,
els projectes quedaran va-
lidats. En cas contrari, els
centres els hauran de re-
formular “en el termini

Cambray dona resposta al TSJC
amb el nou marc normatiu

Emili Bella
BARCELONA

INSTRUCCIONS Els centres hauran d’emplenar abans d’un mes un qüestionari de set preguntes sobre l’adequació dels seus
projectes lingüístics al nou decret llei 25% La Generalitat demana al tribunal que declari impossible aplicar la sentència

Qüestionari d’EducacióQüestionari d’Educació
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El projecte lingüístic preveu que el català, com a llengua pròpia de 
Catalunya, és la llengua normalment emprada com a llengua 
vehicular i d'aprenentatge? 

El projecte lingüístic preveu que el català, com a llengua pròpia de 
Catalunya, és la llengua d’ús normal en l’acollida de l’alumnat 
nouvingut?

El projecte lingüístic preveu un ús curricular i educatiu tant del 
català com del castellà? 

El projecte lingüístic incorpora criteris exclusivament pedagògics i 
des d’un abordatge global, integrador i de transversalitat curricular 
per determinar la presència i el tractament de les llengües oficials? 

El projecte lingüístic té en compte la diagnosi de la realitat 
sociolingüística del centre? 

El projecte lingüístic té en compte els resultats de les proves i 
avaluacions periòdiques, tant internes com externes, en les 
diferents etapes educatives?

El projecte lingüístic evita la utilització de percentatges en
l’ensenyament i l’ús de les llengües? 

Les set preguntes, de resposta    o  , són:SÍ NO
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Les frases

“Davant de les
ingerències dels
tribunals, som un
escut jurídic i legal
per als centres”

Josep Gonzàlez-Cambray
CONSELLER D’EDUCACIÓ

“És el departament
qui assumeix la
responsabilitat davant
la legalitat i garanteix
el compliment dels
projectes lingüístics
dins les aules”

“No es pot triar en
quina llengua es fa la
classe. S’ha de fer en
l’idioma que explicita el
projecte educatiu, i els
últims responsables
són els docents”

POLÍTICA EL CATALÀ A L’ESCOLA 
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Sobreviure al carrer
L’APUNT dutxar-se o entrar una estona amb els animals de

companyia. Les condicions dels que viuen al carrer
s’agreugen, com recull l’informe d’Arrels, i la seva salut
empitjora en una societat que ha normalitzat que dar-
rere uns cartrons hi hagi persones vivint al ras. Ossola
alerta que no s’escapen de les agressions, tampoc de
les “mirades de menyspreu” que reben molts d’ells.Elena Ferran

“Al carrer no hi ha temps per pensar en el demà, s’ha
de sobreviure.” Són les paraules de Giorgio Ossola,
que el 2016, quan va arribar a Barcelona, es va trobar
dormint per primer cop al carrer. Ara treballa en el ser-
vei d’orientacions del centre obert d’Arrels, assesso-
rant persones en la mateixa situació i informant-les
sobre els allotjaments, on poden dormir, descansar,

més breu possible” durant
el curs vinent, “amb caràc-
ter general durant els sis
primers mesos”. Un cop
adaptat, es procedirà a
l’aprovació de la modifica-
ció per part del consell es-
colar –als centres públics–
o per part de la titularitat
del centre –en cas dels
concertats.

Les preguntes, que difí-
cilment obtindran un no
com a resposta, són del ti-
pus “El projecte lingüístic
preveu que el català, com a
llengua pròpia de Catalu-
nya, sigui la llengua nor-
malment emprada com a
llengua vehicular i d’apre-
nentatge?”, “El projecte
lingüístic preveu un ús
curricular i educatiu tant
del català com del caste-
llà?” o “El projecte lingüís-

tic evita la utilització de
percentatges en l’ense-
nyament i l’ús de les llen-
gües?” També pregunten
si el català és la llengua
d’ús normal en l’acollida
de l’alumnat nouvingut i si
el projecte lingüístic té en
compte la realitat sociolin-
güística de l’entorn.

El departament assu-
meix la responsabilitat so-
bre la legalitat dels projec-
tes, de manera que, si es
donés el cas que la justícia
s’adrecés a un director,
Gonzàlez-Cambray dema-
na que ho comuniqui a la
conselleria per tal que en
faci l’“acompanyament”.
“Davant de les ingerències
dels tribunals, som un es-
cut jurídic i legal per als
centres”, va recalcar.

A la pràctica, el govern
esquiva la sentència del
25% amb una nova legisla-
ció que ja hi haurà temps
perquè acabi a la taula del
Tribunal Constitucional.
“Allunyem els tribunals de
les nostres escoles i dei-
xem la pedagogia en mans
de qui sap treballar-la, els
mestres i el professorat”,
va afirmar.

D’altra banda, el gabi-
net jurídic de la Generali-
tat ha demanat al TSJC

que declari la “impossibili-
tat legal” d’aplicar la sen-
tència que imposa el 25%
de castellà, ja que el decret
que el govern va aprovar
dilluns n’impedeix l’exe-
cució i és “incompatible”
amb la sentència.

El conseller va posar
èmfasi en la idea que el
projecte lingüístic de cada
centre ha de ser conegut
per tots els membres de la
comunitat educativa, que
ha de vetllar pel seu com-
pliment, especialment el
personal amb atenció di-
recta a l’alumnat. De fet,
les instruccions detallen
que els docents i el perso-
nal d’atenció educativa no
poden optar per un ús de
la llengua diferent del pre-
vist en cada projecte lin-
güístic, i en són els respon-

sables últims del compli-
ment. “Els projectes lin-
güístics s’han de complir
dins de les aules. Un mes-
tre no pot triar en quina
llengua fa la classe, ho ha
de fer en la llengua que ex-
plicita el projecte lingüís-
tic del centre”, va subrat-
llar el republicà.

47 aules amb el 25%
Des del 2010, el TSJC ha
resolt diversos recursos
contenciosos administra-
tius interposats a títol in-
dividual per pares d’alum-
nes, als quals reconeix el
dret dels fills a rebre l’en-
senyament en castellà en
un percentatge no inferior
al 25% del temps lectiu.
Avui hi ha 47 alumnes
(47 aules) afectades per
aquestes sentències. Què
passa ara amb aquesta
cinquantena de casos?
Gonzàlez-Cambray va re-
cordar que el nou marc
normatiu ha de servir per
no aplicar percentatges en
cap aula i que els gabinets
jurídics pertinents mira-
ran de fer efectiva l’ade-
quació al nou decret en
tots els casos, bo i confiant
que els tribunals vetllaran
pel compliment del nou
corpus legal. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Els professors no
podran decidir la
llengua que
utilitzen a classe

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

L’enquesta demana
si els projectes
lingüístics eviten
els percentatges

Via legislativa garantida i
tot pendent del Tribunal
Constitucional (TC). El
grup parlamentari d’En
Comú Podem (ECP) va re-
fermar ahir el seu compro-
mís per protegir el català
“davant les ingerència ju-
dicials” i amb els seus vots,
juntament amb els d’ERC i
JxCat, permetran que
s’aprovi en un pròxim ple
el decret de desenvolupa-
ment del títol II del règim
lingüístic del sistema edu-
catiu. La presidenta del
grup parlamentari, Jéssi-
ca Albiach, va assegurar
que ho faran per “no dei-
xar a la intempèrie jurídi-
ca” les direccions dels cen-
tres educatius perquè qui
ha de “donar la cara” és el
Departament d’Educació i
per garantir “la doble com-
petència de les llengües
oficials” quan s’acabi l’e-
ducació obligatòria.

Si per als comuns el de-
cret “emana” de la propo-
sició de llei sobre l’ús i
l’aprenentatge de les llen-
gües oficials en l’ensenya-
ment, que es debatrà en el
ple del 8 de juny un cop
s’hagi complert el termini
perquè el Consell de Ga-
ranties Estatutàries
(CGE) entregui el dicta-
men sol·licitat per Vox i Cs
la setmana passada, per al
PSC no hi està “en conso-
nància”. La portaveu, Alí-
cia Romero, va lamentar
no poder mantenir el con-
sens al qual es va arribar
amb la proposició de llei,
però ho va justificar per-
què el decret “no estableix
el castellà com a llengua
d’aprenentatge” i, de fet,
“gairebé ni es pronuncia el
castellà”, “i parla d’inapli-

cació de paràmetres nu-
mèrics”. Un decret que
per la socialista no resol-
drà el problema i va recor-
dar que moltes escoles ja
tenen una matèria més en
castellà en compliment
d’altres sentències.

La sortida del consens
dels socialistes va rebre les
crítiques de JxCat en con-
siderar que “ha desatès i
dona l’esquena a una ne-
cessitat dels docents” de
protegir-se davant les in-
gerències judicials, segons

va comentar la portaveu,
Mònica Sales, però també
dels comuns, que creuen
que la negativa és “una ex-
cusa en la línia de respon-
dre al seu electorat”, va dir
Albiach.

Tampoc hi va haver cap
canvi d’opinió de la CUP,
que va mantenir la negati-
va al decret en considerar
que les instruccions dona-
des s’han fet d’esquenes a
la comunitat educativa i
impedint “una resposta
col·lectiva”. Pel diputat

Xavier Pellicer, “no s’ha
fet res més que executar la
sentència i, de passada, el
model d’immersió”.

Ahir també va quedar
clar que l’opció de Cs de
portar el decret al CGE no
prosperarà perquè neces-
sitava el suport d’un altre
grup –el PP no pot perquè
no en té de propi– i Vox
prefereix recórrer directa-
ment al Tribunal Consti-
tucional, una iniciativa
que també impulsaran els
populars. ■

Els comuns avalen el decret i
el PSC el rebutja per no estar
en “consonància” amb la llei
a Cs no podrà dur-lo al Consell de Garanties en no tenir suport i Vox i el PP hi recorreran
en contra al Constitucional a El ple començarà el dia 8 amb el debat de la llei

Jordi Alemany
BARCELONA

L’aprovació i l’entrada en vi-
gor del decret situa el conse-
ller d’Educació, Josep Gonzà-
lez-Cambray, com a pròxim
objectiu de les formacions de
la dreta unionista al Parla-
ment. Vox es va afegir a la ini-
ciativa de Cs de presentar
una querella per desobedièn-
cia contra el conseller, però
també contra tots aquells
càrrecs del departament i de

El conseller d’Educació, Josep Gonzàlez-Cambray, ahir en roda de premsa ■ TONI ALBIR /EFE

l’executiu per incompliment
de la sentència del 25% en
castellà, va explicar el diputat
Juan Garriga. Cs té previst
fer-ho avui mateix a la fisca-
lia, va anunciar el seu porta-
veu, Nacho Martín Blanco, i la
centraran en el conseller, la
secretària de Política Lingüís-
tica i altres alts càrrecs. Vox
també va registrar al Congrés
la petició d’aplicar l’article

155 a Catalunya, que no pros-
perarà perquè es necessària
la majoria absoluta. La porta-
veu d’ERC, Marta Vilalta, va
replicar que per molt que
“n’hi hagi que pedalin sempre
en contra i ens portin sempre
als tribunals” existeix un
acord al país “amb un con-
sens molt ampli per defensar
el model d’escola catalana” i
allunyar-ne els tribunals.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Amenaces judicials per a Cambray de la dreta unionista
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Coincidint amb el mateix
dia que expirava el termini
imposat pel TSJC per fer
complir la sentència, i una
estona abans que el go-
vern detallés la seva estra-
tègia jurídica per fer-hi
front, un grup d’entitats i
sindicats sobiranistes van
donar a conèixer ahir al
matí un nou front d’actua-
ció per intentar revertir la
imposició del 25% de cas-
tellà a les aules. En con-

cret, la fórmula ideada per
la Plataforma per la Llen-
gua, la Ustec, la Intersindi-
cal i el Sindicat d’Estu-
diants dels Països Cata-
lans (SEPC) ha estat pre-
sentar un incident de nul-
litat davant del Tribunal
Superior de Justícia de Ca-
talunya (TSJC) per dema-
nar que s’anul·li aquesta
sentència, basant-se en el
fet que el president de la
sala contenciosa adminis-
trativa del TSJC, que està
formada per 25 magis-
trats, va decidir que ell

mateix formaria part del
grup de cinc que resol-
drien aquest afer. Tot i que
això no contravé a la llei,
aquestes entitats i sindi-
cats sí que entenen que
vulnera la Constitució.

Per entendre aquest at-
zucac, s’ha de contextua-
litzar quin és el funciona-
ment de la sala contencio-
sa del TSJC, que està for-
mada per uns 25 magis-
trats distribuïts en cinc
seccions, una divisió de ca-
ràcter organitzatiu per po-
der assignar els casos que

hi arriben. La denúncia
del 25% es va assignar a la
secció cinquena, però Ja-
vier Aguayo, president de
la sala i que pertany a la
secció primera, va decidir
que ell mateix formaria
part del grup de cinc jutges
que portarien l’afer. “Tot
el que es va fer és formal-
ment correcte. Això no
treu que es va vulnerar un
dret reconegut a la Consti-
tució i això fa que la sen-
tència sigui nul·la”, va re-
flexionar ahir l’exmagis-
trat i membre del grup

d’advocats que assessora
el Consell per la República
Ramon Llena.

Les entitats també la-
menten que la sentència
final es va decidir per tres
vots favorables i dos vots
discrepants i que entre els
primers hi havia el
d’Aguayo, que, per tant, va
ajudar a fer decantar el ve-
redicte. Fet aquest pas, el
següent és esperar una
resposta del TSJC per sa-
ber, d’entrada, si els ad-
met l’incident de nul·litat
tot i no haver estat part del

procés. I si els l’accepta,
encara hauran de passar
mesos fins a rebre una re-
solució que els doni o no la
raó. Mentre es resol l’inci-
dent, han demanat que se
suspengui cautelarment
l’aplicació del 25% de cas-
tellà a les aules.

Crítiques al govern
D’altra banda, la Platafor-
ma per la Llengua, la Us-
tec, la Intersindical i el
SEPC van aprofitar la
compareixença d’ahir per
criticar el govern perquè
consideren que els han
“deixat de banda” en la
lluita judicial. “Ens agra-
daria anar junts amb l’exe-
cutiu en aquesta qüestió.
Però no han volgut formar

part d’aquest front comú.
No sabem quina és la seva
estratègia judicial”, va ser
el retret que va fer la direc-
tora de la Plataforma per
la Llengua, Rut Carandell.
“Ens entristeix que hagi
de ser la societat civil qui
defensi la llengua davant
del que pensem que és una
certa inoperància del go-
vern de Catalunya”, va et-
zibar per la seva banda Ge-
rard Furest, portaveu de la
Intersindical.

Òmnium Cultural dona
suport a les entitats en la
petició de nul·litat, però
no l’ha subscrit perquè ja
va presentar un recurs de
súplica en contra de la ma-
teixa sentència del
TSJC, ■

Redacció
BARCELONA

Front comú sobiranista per
reclamar la nul·litat del 25%
a Entitats i sindicats demanen la revocació de la sentència del TSJC perquè un dels magistrats va
assignar-se la causa a També critiquen el govern per deixar-los de banda en el litigi d’aquest afer

L’advocat Ramon Llena; el president d’Òmnium Cultural, Xavier Antich, i la directora de la Plataforma per la Llengua, Rut Carandell, ahir ■ ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“Ens agradaria anar
junts amb el govern
en això. Però no han
volgut formar part
d’aquest front comú”
Rut Carandell
DIRECTORA DE LA PLATAFORMA PER
LA LLENGUA

Uns seixanta estudiants
estan tancats des de la nit
de dilluns al campus de la
Ciutadella de la Universi-
tat Pompeu Fabra (UPF)
com a protesta per la recu-
lada que experimenta el
català. La universitat va
decidir suspendre l’activi-

tat lectiva perquè els ma-
nifestants van impedir
l’accés a les instal·lacions.

La portaveu del sindi-
cat SEPC al campus, Ma-
ria Vilardaga, va afirmar
que “no s’han registrat in-
cidents” amb alumnes que
volguessin accedir a l’inte-
rior. Per la seva banda, l’e-
quip rector de l’UPF va
anunciar, sobre les nou del

matí, la suspensió de les
classes “fins a nou avís”.
Per blindar el català a les
aules de les universitats
públiques catalanes, el
SEPC exigeix la redacció
d’un informe de la situació
lingüística a la universitat.
Una altra de les demandes
és que un 60% d’assigna-
tures de cada grau s’im-
parteixin en català. ■

Estudiants de la UPF
es tanquen pel català
Redacció
BARCELONA

Estudiants de la UPF van tancar els accessos al campus de la Ciutadella ■ ACN

POLÍTICA EL CATALÀ A L’ESCOLA 
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La Generalitat ha dema-
nat explicacions pels ca-
nals formals al govern es-
panyol sobre l’ínfima in-
versió executada el 2021 a
Catalunya (740 milions
d’euros dels 2.068 pressu-
postats, un 35,8%, men-
tre que Madrid va aconse-
guir una execució del
183,9% en rebre 952 mi-
lions més del que estava
compromès, segons un in-

forme de la Intervenció
General de l’Administra-
ció de l’Estat, organisme
que depèn del Ministeri
d’Hisenda). “Els catalans
no es mereixen un Estat
que els ha abandonat i que
actua sistemàticament
perquè no millorin les se-
ves condicions de vida”, va
etzibar ahir la portaveu de
l’executiu, Patrícia Plaja.

En concret, i malgrat la
congelació de les relacions
entre els dos governs ar-
ran de l’escàndol d’espio-
natge Catalangate, Sant
Jaume s’ha posat en con-
tacte amb els equips mon-
clovites per presentar un
requeriment formal d’ex-
plicacions a la presidenta

de la comissió bilateral Es-
tat-Generalitat, la minis-
tra portaveu Isabel Rodrí-
guez; a la presidenta de la
comissió d’Infraestructu-
res, la ministra catalana
Raquel Sánchez, i a la de-
legada del govern espa-
nyol a Catalunya, Maria
Eugènia Gay. “Hi ha res-
ponsables amb noms i co-
gnoms que no estiguin ar-
ribant els recursos que es-
taven previstos”, va asse-
nyalar Plaja.

El president de la Gene-
ralitat, Pere Aragonès, va
qualificar dilluns les xifres
d’“inacceptables” i va de-
manar explicacions “im-
mediates”. En roda de
premsa, la portaveu Ro-

dríguez va atribuir ahir a
“dos anys molt difícils” la
complexitat per licitar i
executar les inversions i
va argumentar que Cata-
lunya està liderant en-
guany les inversions al
conjunt de l’Estat, amb
165,9 milions executats
en el primer trimestre,
equivalents a un 60% més
que l’any passat.

D’altra banda, la líder
d’En Comú Podem, Jéssi-
ca Albiach, va advertir que
les xifres de compliment
de les inversions “no són
tolerables” i va reclamar al
Ministeri de Foment –del
govern espanyol del qual
els comuns formen part–
“que es posi les piles”. ■

a La Moncloa respon
que Catalunya lidera el
2022 les inversions, d’un
60% més que el 2021

Emili Bella
BARCELONA

El govern exigeix explicacions
per l’ínfima inversió estatal

El president Aragonès i la consellera Laura Vilagrà, ahir,
abans d’entrar a la reunió del Consell Executiu ■ ACN

La impossibilitat manifes-
ta de tancar un acord per
fer una candidatura con-
junta de Catalunya i Aragó
amb vista als Jocs Olím-
pics d’hivern del 2030, ha
empès el Comitè Olímpic
Espanyol (COE) a tirar pel
camí del mig i optar per
una solució dràstica. Mal-
grat que el discurs oficial
continua sent el d’inten-
tar arribar a aquesta ente-
sa, el president de l’orga-
nisme, Alejandro Blanco,
va plantejar ahir oberta-
ment que els dos territoris
competeixin per presen-
tar una proposta en solita-
ri, i que sigui després el
mateix COE qui s’encarre-
gui de triar la guanyadora.
La maniobra es produeix
després que l’assemblea
general del Comitè Olím-
pic Espanyol acordés ahir,
per unanimitat, presentar
tant sí com no una candi-
datura dels Pirineus, un
projecte que s’analitzarà
en la trobada que el ma-

teix Blanco tindrà avui
amb la màxima autoritat
de l’olimpisme internacio-
nal, ni més ni menys que el
president del COI, Tho-
mas Bach.

El responsable del COE
va recalcar que la decisió
d’elevar una eventual can-
didatura en solitari l’hau-
rien de prendre els go-

verns de Catalunya i Ara-
gó i que, en aquest supòsit,
l’assemblea general en
triaria una en una votació
després d’escoltar les ex-
posicions dels dos execu-
tius. “El que és important
del que hem aprovat avui
(ahir per al lector) és que
no deixarem de jugar en la
lluita internacional” per

organitzar els Jocs d’hi-
vern del 2030, va dir Blan-
co, que hi va afegir que, tot
i que encara no hi ha una
data límit per presentar
una proposta, tampoc cal
adormir-se. “Com abans
s’hi arribi, més possibili-
tats hi ha de jugar”, va re-
blar, i alhora hi va afegir
que si no és així, “ens po-

dem trobar que quan vul-
guem presentar-la n’hi ha-
gi una altra que ens guanyi
perquè fa més temps que
hi treballa”. El que sí que
va descartar Blanco, és
que el COE impulsi una
candidatura al marge dels
governs català o aragonès.
“El que no farem és impo-
sar”, ja que “intentar pre-
sentar quelcom amb el re-
buig de la majoria de la
gent no tindria sentit”, va
sentenciar.

Lambán persevera
Enmig de tot aquest esce-
nari tan embrollat, i abans
que el president del COE
mogués fitxa, la Generali-
tat va reclamar “celeritat”
per concretar el projecte
final, just el mateix dia que
el Consell Executiu va
aprovar l’inici del procés
d’elaboració de l’Agenda
Estratègica del Pirineu
2030, que serà el “full de
ruta” per impulsar el des-
envolupament de les co-
marques de l’Alt Pirineu i
Aran. Per la seva banda, el
president d’Aragó, Javier
Lambán, va proposar tam-
bé ahir dividir en dos “lots”
la candidatura i deixar que
la Generalitat “elegeixi
primer” per després “ac-
ceptar nosaltres gustosa-
ment la part que no vul-
guin els catalans”. Aques-
tes dues opcions haurien
d’incloure, segons Lam-
bán, una distribució terri-
torial de les diferents dis-
ciplines que fos equilibra-
da. ■

Redacció
BARCELONA

El COE escollirà entre Aragó
i Catalunya, si no hi ha acord
a L’assemblea de l’organisme acorda, per unanimitat, elevar sí o sí una candidatura dels Pirineus
als Jocs d’hivern a Lambán vol ara dividir el projecte en lots i després fer una tria per territoris

Alejandro Blanco amb el president de la Federació de Futbol, Luis Rubiales (esquerra), ahir a l’assemblea del COE ■ EFE

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“Una elecció entre
dues aspirants seria la
segona opció. Volem
la primera, que és que
hi hagi acord”
Alejandro Blanco
PRESIDENT DEL COE

cfarre
Resaltado

cfarre
Resaltado
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La secretària general del
Parlament, Esther An-
dreu, va presentar ahir
verbalment la seva dimis-
sió durant la reunió de la
mesa del Parlament, però
l’acceptació de la renúncia
per part de la presidenta
de la cambra, Laura Bor-
ràs, ha quedat en suspens.
Andreu va comunicar
aquesta decisió després
que en la reunió de la mesa
s’acordés encarregar un
informe jurídic extern a
l’Oficina Antifrau de Cata-
lunya per aclarir si s’hau-

ria produït cap conflicte
d’interès en el procés se-
lectiu per constituir una
borsa de treball per cobrir
temporalment vacants
d’uixer i en el qual està im-
plicat el seu fill.

A principis de maig, la
mateixa mesa va formalit-
zar la concessió d’una pla-
ça interina d’uixer sense
saber que es tractava del
fill de la secretària gene-
ral, ja que ella no havia in-
format en cap moment del
procés de selecció. Un cop
es va saber arran d’una pu-
blicació d’Efe, Andreu ho
va justificar adduint que
no havia considerat “perti-

nent” informar-ne perquè
no havia participat en
l’avaluació dels candidats.
Ella mateixa va lliurar la
setmana passada un in-
forme que va encarregar
als lletrats de la cambra
en què s’estipulava que el
procés de selecció s’havia
desenvolupat “sense vicis
o defectes invalidants”,
malgrat que “s’han dictat
actes, de tràmit, no previs-
tes en les bases, però justi-
ficades i raonables”. A més
d’esperar l’informe d’Anti-
frau, la mesa també en té
un altre del Departament
de Recursos Humans.

Andreu va ser nomena-

da per la mesa a proposta
de la presidenta, Laura
Borràs, el 22 de juny del
2021, i va iniciar l’exercici
del càrrec l’1 de juliol, re-
llevant Xavier Muro. Ha
estat qüestionada per la
gestió de les llicències
d’edat dels treballadors
del Parlament, l’afer de les
dietes i per haver retirat
l’escó a l’exdiputat de la
CUP Pau Juvillà complint

una ordre de la Junta Elec-
toral Central (JEC) quan
el ple vindicava el seu escó.

Els partits van preferir
no pronunciar-se sobre el
futur d’Andreu fins que no
tinguin l’informe d’Anti-
frau. Mònica Sales, de
JxCat, va assegurar que
era una “decisió personal”
que respecten, mentre
que Marta Vilalta (ERC)
va reclamar una “bona

governança” i la transpa-
rència “necessària per
transmetre confiança in-
terna i externa”. La presi-
denta dels comuns, Jéssi-
ca Albiach, va ser la més
dura i va qualificar l’epi-
sodi d’un “exemple més”
que demostra un funcio-
nament del Parlament
que és “un desgavell” des
que “Laura Borràs n’és
presidenta”. ■

Dimissió de la
secretària general del
Parlament, en espera

Redacció
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a Esther Andreu la presenta per la polèmica amb una plaça
d’uixer del seu fill i Borràs decidirà quan Antifrau es pronunciï

La secretària general del Parlament, Esther Andreu, dirigint-se a la reunió de la junta de
portaveus ■ MARTA SIERRA / ACN
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La fiscal va mantenir ahir
la duríssima petició de 8
anys de presó per a Adrià
Catasús, un jove indepen-
dentista acusat de donar
un cop de pal a l’espatlla
d’un mosso d’esquadra el
dia de la protesta contra la
manifestació de Jusapol,
el 9 de setembre del 2018.
Els fets jutjats són confu-

sos, perquè el mosso que
va rebre el cop va dir ahir
no recordar-ho en concret
ni va identificar l’acusat.

La gran prova de càrrec
contra Catasús és una
imatge obtinguda pels
Mossos d’Esquadra el dia
dels fets. És una foto, i no
una imatge en moviment
com va recordar l’advocat
de l’acusat, on es veu una
bandera tocant el mosso.
Va ser a partir d’aquesta
foto que l’agent es va iden-
tificar com el presumpta-
ment agredit i el cos va co-
mençar una investigació.

Aquesta investigació es
va activar quan un mosso

va identificar Catasús en
una altra manifestació,
tres mesos després de la
de Jusapol. Sabent la seva
adreça, el van seguir dis-
cretament fent-li fotos
que després van compro-
var amb la de la manifesta-
ció, arribant a la conclusió

que el jove que presumpta-
ment agafava la bandera
és el que ahir va seure al
banc dels acusats.

L’advocat de la defensa
va aportar una altra foto,
presa immediatament
abans que la que s’erigeix
com a prova de càrrec, que

qüestiona la versió del
mosso i de la fiscal.

Catasús va assistir al ju-
dici com a mer espectador
perquè es va acollir al seu
dret de no respondre les
preguntes ni de l’acusació
ni del seu advocat, que en
va demanar l’absolució. ■

Jordi Panyella
BARCELONA

a La fiscalia manté
l’acusació contra Adrià
Catasús després de la
celebració del judici

Petició de 8 anys
per un cop confús
a un mosso

Fins al 9 de maig la fiscal sos-
tenia que el mosso suposa-
dament agredit va rebre un
cop al canell. Aquell dia va in-
troduir un canvi, entregant un
document a l’Audiència, dient
que el cop era a l’espatlla. És
un matís important, perquè el
mosso agredit és el mateix
que va acusar Marcel Vivet
d’un cop al canell el dia de la
manifestació de Jusapol, un
fet que va ser jutjat i condem-
nat. Ahir la defensa va inten-
tar sense èxit fer notar que el
mosso agredit acusa del ma-
teix fet dos joves diferents,
però no va aconseguir que es
declarés el cas cosa jutjada
perquè, segons va fer notar el
tribunal, per ser cosa jutjada
cal que coincideixi el fet, el
lloc i la persona, i aquest úl-
tim aspecte no es dona.

Adrià Catasús dirigint unes paraules a la gent que ahir li va anar a fer costat ■ ORIOL DURAN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Del canell al
braç, un canvi
ple de polèmica

S’ha acabat. Malgrat Ma-
nuel Marchena i Pablo Lla-
rena, la sala penal del Tri-
bunal Suprem espanyol va
decidir ahir absoldre Ta-
mara Carrasco del delicte
d’incitació als desordres
públics, i va posar fi a qua-
tre anys de persecució po-
licial i judicial que va co-
mençar el 2018 quan va
ser detinguda acusada de
terrorisme.

El ple de la sala va avan-
çar ahir el sentit de la deli-
beració, que per una majo-
ria d’onze vots a favor i
cinc en contra es va decan-
tar per l’absolució. La sen-
tència ara trigarà setma-
nes a ser coneguda i la re-
dactarà el magistrat Ja-
vier Hernández.

El que havia de ser po-
nent, Ángel Hurtado, va
quedar en minoria i ara
emetrà un vot particular.
Manuel Marchena, Pablo
Llarena, Antonio del Mo-
ral, Julián Sánchez Melgar
i Vicente Magro són els ma-

gistrats que van votar en
contra d’absoldre Tamara
Carrasco.

El debat d’ahir el va ins-
tar un recurs presentat per
la fiscalia el setembre de
l’any passat després que
Tamara Carrasco hagués

estat absolta en dues oca-
sions, primera instància i
apel·lació, i, sobretot, des-
lliurada dels càrrecs de ter-
rorisme pels quals va ser
detinguda inicialment. El
contingut de la deliberació
no havia transcendit ahir.

En assabentar-se de
l’absolució, l’advocat de
Tamara, Benet Salellas, va
dir ahir: “Ara comença el
temps de la reparació, sa-
ber d’on va sortir el whats-
app.”

La justícia espanyola

persegueix Tamara Car-
rasco des del 10 d’abril del
2018, quan va ser detingu-
da a casa seva per un dispo-
sitiu de la Guàrdia Civil. Se
l’acusava de terrorisme, a
ella i Adrià Carrasco, en
una operació que buscava

criminalitzar els CDR.
L’Adrià va fugir, però a

Tamara Carrasco se la van
emportar a l’Audiencia Na-
cional detinguda i, un cop
allí, el seu cas es va comen-
çar a desinflar perquè de la
gravíssima i inicial acusa-
ció de terrorisme es va pas-
sar a una de desordres pú-
blics. Tot i quedar en lliber-
tat, i amb càrrecs menors,
l’Audiencia Nacional va
dictar una mesura caute-
lar molt dura: va impedir a
Tamara sortir del seu mu-
nicipi, Viladecans.

Com que el delicte de
desordres públics no és
competència de l’Audien-
cia Nacional, el cas va que-
dar vagant en els llimbs ju-
rídics perquè cap jutjat de
Catalunya se’n feia càrrec,
fins que el maig del 2019 el
jutjat d’instrucció número
24 de Barcelona el va assu-
mir i va enviar la jove a judi-
ci pel delicte d’incitació als
desordres públics.

El jutjat penal que va
instruir el seu cas va dictar
una absolució com una ca-
sa de pagès, renyant de for-
ma evident els investiga-
dors del cas, la Guàrdia Ci-
vil, per ser incapaços d’ex-
plicar com van obtenir la
prova que, suposadament,
incriminava Tamara. Es
tracta d’un missatge de
veu de WhatsApp enviat
per Tamara als seus con-
tactes en què parlava de fer
accions de protesta. L’ab-
solució del jutjat penal va
ser confirmada per l’Au-
diència de Barcelona. ■

a L’alta instància judicial absol l’activista del delicte d’inducció als desordres públics per onze vots
a cinc a Manuel Marchena i Pablo Llarena, entre els magistrats que sí que volien condemnar la jove

Jordi Panyella
BARCELONA

El Suprem posa punt final al
malson de Tamara Carrasco

Tamara Carrasco, en una entrevista que va concedir a aquest diari el setembre del 2018 ■ JPF
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